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Svetovalec na listi Slovenske skupnosti 
dr. Drago Štoka je imei 9. julija na raz
pravi deželnega sveta Furlanije-Julijske 
Benečije izčrpen govor, v katerem je de
želnim svetovalcem in predsedstvu dežele 
obrazložil cilje in namere zakonskega o- 
snutka o uporabi besede »slovenska m anj
šina«. Rekel je tudi, da hoče njegov za
konski osnutek kodificirati prisotnost slo
venskih strokovnjakov v deželnih komisi
jah ter prisotnost Slovencev v deželni za
konodaji sploh. Poudaril je  precejšnji p ri
spevek, ki so ga doslej dali v raznih ko
misijah slovenski strokovnjaki (Lokar, 
Rebula, Gantar itd.). Danes morajo rim
ske oblasti napraviti korak naprej, je  re
kel svetovalec LSS, in dopustiti, da se v 
deželnih zakonih izrecno omenja sloven
ska narodnostna skupnost, tako kot do
voljujejo, da se v deželnih zakonih na 
Tridentinskem-Južnem Tirolskem imenuje 
nemška manjšina.

Ce se osrednje oblasti ne bodo več pro- 
tivile temu načelu, se nam pač ne bo več 
treba bati za usodo deželnih zakonov, ki 
romajo v Rim. V nasprotnem primeru pa 
bomo morali braniti našo zgodovinsko in 
narodno stvarnost pred ustavnim sodi
ščem in pred drugimi forumi, je dodal 
dr. Štoka, v prepričanju, da bo anahro
nizem, ki je doslej omadeževal deželne 
zakone, enkrat dokončno izbrisan. Clen 3 
deželnega statuta predvideva ne samo ena
kost med vsemi državljani, ampak omenja 
posebej zaščito etničnih in  kulturnih zna
čilnosti jezikovnih manjšin.

Na tej programatični izjavi je  treba 
konkretno graditi in izdajati stvarne za
kone v korist Slovencev v Italiji, zave
dajoč se važnosti, ki jo  danes igra v de
želni stvarnosti slovenska narodnostna 
skupnost, ki hoče ustvarjati novo ozračje 
medsebojnega zaupanja in miru. Danes 
smo zadovoljni, da so daleč za nami časi, 
ko so Slovence na vse načine onemogo
čali, teptali njih najosnovnejše moralne, 
narodnostne in človečanske pravice. Po
zabiti hočemo tiste težke čase in zaživeti 
v resničnem miru in medsebojni solidar
nosti; toda da se te težnje res uresničijo, 
m orajo priti Slovenci do vseh tistih pra
vic, ki jim  igredo. Med temi je tudi pra
vica biti izrecno omenjeni in priznani v 
deželni zakonodaji.

Za dr. Štoko so nato spregovorili še 
Lovriha, ki se je dalj časa ustavil pri 
analiziranju vprašanj, ki zadevajo sloven
sko m anjšino v Italiji, nato Bettoli (PSI
UP), Di Caporiaoco (Furlansko gibanje), 
Coloni (KD), Baciechi (KPI), Pittoni 
(PSI), Cocianni (KD), ki je  rekel, da je 
treba enkrat za vselej presekati gordijski 
vozel, ki je bil zavozljan v preteklosti. 
Vsi ti so zagotovili svojo podporo z a k o n u  

dr. Štoke. Proti so se izjavili, z ihto žolč- 
nosti seveda, fašisti in liberalci. V imenu 
deželnega odbora je spregovoril najprej 
odbornik Stopper, pri naslednji seji pa še 
predsednik deželnega odbora Berzanti: za
gotovila sta  svojo popolno podporo za
konskemu osnutku in izjavila, da bo od
bor napravil vse, kar bo v njegovi moči, 
da bi se vlada ne uprla temu zakonu; v 
primeru pa, da b i se to zgodilo, bo vsa 
stvar šla pred ustavno sodišče in upati 
je, da bo sodišče tokrat dalo prav deželi 
in ne vladi.

Posebej važna je  bila Berzantijeva iz
java, zato jo  je  deželni svetovalec Slo
venske skupnosti vzel z zadovoljstvom na 
znanje.

rodnega doma smo pred leti (več kot 40 
let po požigu) dobili novi Kulturni dom 
v Trstu. Izgubili pa smo za vedno pra
vico do svojega doma v središču mesta. 
Sedaj je  na tem mestu hotel Regina, na 
čigar pročelju so v obrisih še vedno vidni 
slovenski napisi.

Ob tem žalostnem jubileju si zamejski 
Slovenci želimo, da ne bi nikdar več bili 
predmet takih zločinskih dejanj, ampak 
da bi lahko svobodno zahajali v tržaški 
Kulturni dom ter v mnoge naše Marijane 
in prosvetne domove, ki so jih v povojni 
dobi zgradili naši duhovniki in naše za
vedno slovensko ljudstvo.

Izg lasovan  je bil za k o n
o besedi »sloven ska  m an jšin a«

Izrael ne zaupa Moskvi
Izraelski zunanji minister Aba Eban je 

odklonil sovjetski načrt za rešitev krize 
na Bližnjem vzhodu. Dejal je, da so sov
jetski predlogi le načrt za ohranitev tra j
ne napetosti med Izraelom in arabskimi 
državami in za obnovitev eskplozivneiga 
položaja, ki je  privedel do šestdnevne 
vojne v letu 1967. Eban je  upravičeno ob
tožil Sovjetsko zvezo, ki ji ni do drugega 
kot vzpostaviti svojo vojaško nadvlado v 
Afriki, na Sredozemlju pa uveljaviti svo
jo strateško premoč.

Eban je tudi odbil vsakršno možnost, 
da bi se Izrael umaknil iz zasedenih oze
melj pred sklenitvijo dokončnega miru. 
Pri tem je omenil, da je stara praksa, 
pa tudi mednarodno pravilo, da ostane 
država zmagovalec na doseženih mejah 
vse dotlej, dokler ne pride do dokončnih 
mej.

Eban je predlagal, da bi se morala po
gajanja z Arabci pričeti s posredovanjem 
posebnega odposlanca pri OZN, Jaringa. 
Najprej bi bilo treba soglasno izbrati 
kraj pogajanj, določiti način sestajanja 
in razpravljanja, nato pa preiti k dejan
skim predlogom in protipredlogom. Opu
stiti bi bilo treba vse dvoumne in ne
jasne formule iz preteklosti; določiti bi 
bilo treba vam e in priznane meje; vsem 
državam na območju Bližnjega vzhoda bi 
bilo treba dati jamstvo, da bodo lahko 
učinkovito zavarovale svojo neodvisnost, 
■svojo kulturo in svoje značilnosti.

Seveda so Arabci Ebanove predloge kot 
vedno doslej takoj odklonili. Oni se skli
cujejo na eno samo zahtevo: Izraelci naj 
se najprej umaknejo z zasedenih ozemelj, 
potem šele bodo sledili morebitni razgo
vori. Z drugo besedo: Izrael naj se naj
prej zapre v svojo kletko, potem pa se 
oropan svobode pogaja s poraženci. Da 
je to stališče politično nevzdržno, je  ja 
sno vsakomur, ki ni obdarjen s slepoto 
kot Arabci ali s  hudobijo kot rdeči mo
gotci v Kremlju.

9. ju lija  je deželni svet po tri
urni razpravi izglasoval zakonski 
osnutek, ki ga je  23. marca letos 
vložil svetovalec Slovenske skup
nosti dr. Drago Štoka. Ob koncu 
obširne razprave, v katero so po
leg dr. Štoke posegli predstavniki 
skoro vseh strank, ki so zastopane 
v deželnem svetu, so za zakonski 
osnutek Slovenske skupnosti gla
sovali predstavniki vladnih strank 
(KD, PSI, PSU in PRI), predstav
niki Furlanskega gibanja, KPI in 
PSIUP. Proti so bili le MSI in PLI.

SLOVENCI IMAMO PRAVICO 
DO SVOJEGA IMENA

Kaj je pravzaprav cilj zakona, 
ki ga je vložil dr. Štoka? V bistvu 
gre za to : doslej so vsi deželni za
koni označevali slovensko manjši
no in splošno Slovence z izrazom 
»skupnost, nosilka posebnih inte
resov«. To skrpucalo, oz. mašilo, 
so uvedli v zakone v prvi zakono
dajni dobi, ker je stal takrat Rim, 
oz. rim ska vlada trdno na stali
šču, da nima dežela nikakih pri
stojnosti za slovenska vprašanja 
in da ne sme biti beseda Slovenec 
niti v deželnih zakonih. Ustavno 
sodišče je  dosledno osvajalo sta
lišče rimske vlade.

To krivično, zastarelo in diskri
minacijsko stališče rim skih obla
sti pa ni moglo mimo programa, 
ki si ga je za deželni svet zasta
vila Slovenska skupnost, ki je  ved
no protestirala proti takšnim kri
vičnim stališčem Rima in central
ne vlade. Že ob izglasovanju za
kona, s katerim  je bil ustanovljen 
CRES (deželni odbor za ekonom
ska in socialna vprašanja) je dr. 
Štoka vložil zakonski popravek, ki 
je predvideval, da bo v odboru 
tudi »zastopnik slovenske narod
ne manjšine« in utemeljeval to 
zahtevo pač s posebnimi ekonom
skimi in socialnimi vprašanji, s 
katerimi se ubada slovenska na
rodnostna skupnost. Podoben po
pravek so predložili tudi svetoval
ci KPI. Takrat so zastopniki de
želnega odbora dejali, da ne mo
rejo sprejeti takšnega popravka, 
ker bi jim  Rim najbrž vrnil za
kon, kar bi zakasnilo celotni po
tek omenjenega osnutka. Zagoto
vili pa so, da bo v CRES imeno
van Slovenec in sprejeli tako 
zahtevo svetovalca Slov. skupno

sti ter imenovali v CRES dr. Lo
karja.

Toda Slovenska skupnost se ni 
mogla sprijazniti z dejstvom, da 
bi slovenska narodnostna skup
nost uradno ostala le »skupnost 
posebnih interesov«. Zato je po te
m eljiti preučitvi vprašanja s po
litične in juridične plati njen sve
tovalec vložil letos marca dva sa
mostojna zakonska osnutka, ki 
sprem injata omenjeno diskrimina
cijsko frazo tako v zakonu za 
CRES kot v zakonu za kulturne 
dejavnosti, ki je bil izglasovan 
lansko leto (gre za zakona št. 29/ 
68 ter št. 11/69).

V poročilih, ki sprem ljata oba 
zakonska osnutka, naglaša sveto
valec LSS nujnost, da se v dežel
nih zakonih omenjajo Slovenci, 
saj imajo svoje posebne probleme, 
tako na socialnem kot na ekonom
skem področju; posebej pa je nuj
no, da se Slovenci imenujejo s 
pravim izrazom v zakonu za kul
turo, ker je ta povsem svojstvena 
in avtonomna panoga, s povsem 
svojimi težnjami, ki so lahko raz
lične od kulture večinskega naro
da.

Zakonska osnutka, ki jih  je  nak
nadno v deželni zbornici združil 
svetovalec Slovenske skupnosti v 
enoto, bi morala najprej v pristoj
ne deželne komisije. Toda tu so 
stopili v kaj čudno akcijo postop
kovnega značaja svetovalci KPI in 
PSIUP, ki so najprej osvojili be
sedilo iz Štokovega zakona in ga 
predložili le kot navaden popra
vek k popravljalnemu zakonu o 
deželnem odboru za ekonomska 
in socialna vprašanja. Ker je bil 
ta »njihov« popravek zavrnjen, ker 
se je pač deželni odbor izjasnil za 
Štokov samostojni zakon, je KPI 
začela kaj nenavaden procedural
ni boj in še bolj nenavadno ob
strukcijo napram  Štokovemu za
konu in zahtevala, da pride sled
nji v smislu pravilnika šele po še
stih mesecih ponovno v diskusijo. 
Toda dr. Štoka je bil odločen iti 
do kraja in to takoj, da ne bi za
vlačevali tako važnega vprašanja, 
ki ga vsebuje zakon LSS. Zato je 
v deželni zbornici zahteval od 
predsednika deželnega sveta, da 
postavi njegov zakon takoj na 
dnevni red v smislu člena 22 de
želnega pravilnika. Predsednik

Mehika ima novega predsednika

Žalostna obletnica
Zamejski Slovenci obhajamo žalostni 

jubilej 50-iletnice sežiga Narodnega doma 
v Trstu. Takoj po  prvi svetovni vojni so 
se zločinske fašistične tolpe vrgle na delo 
in začele s požigam Narodnega doma. To 
je  bil prvi znak, da bodo nadaljnja deset
letja za nas krvava, šovinizem je zaslepil 
množice, sovraštvo je  stopilo v njihova 
srca. Zavladal je fašizem in sledil je  kri
žev pot slovenskega ljudstva. Danes je 
vse to za nami. Namesto požganega Na

Mehika je ena tistih redkih Iatinsko-ame- 
riških držav, ki že nad štirideset let v 
m iru voli svoje 'državne predsednike in 
jih pusti na oblasti, dokler se jim  ne 
steče šestletna službena doba.

Zmeraj pa ni bilo tako. Bil je čas, ko 
je živela pod osebno diktaturo Porfiria 
Diaza. Kar 35 let je po svoje krojil de
želi usodo, dokler ga niso zrušili 5. fe
b ruarja 1917. Potom so sledili maščevalni 
pohodi na konjih Emiliana Zapate in 
Pancha Ville, junakov kmečkega anarhi
stičnega upora, ki so našli svoje mesto 
tudi v številnih filmih ameriške in mehi
ške proizvodnje.

Končno je nastala leta 1928 revolucio
narna institucionalna stranka (PRI = 
Partido Revolucionario Institucional), ki 
se je polastila oblasti in jo  še vedno trd 
no drži v rokah. Kogar ta stranka pro
glasi za predsedniškega kandidata, je  že 
vnaprej lahko gotov, da bo zmagal, saj 
stranka vedno dobi volitve v razmerju 
1 0 : 1.

Kako velik političen monopol uživa ta

stranka, je najbolj razvidno iz sledečih 
podatkov: leta 1967 je dobila npr. na vo
litvah vseh 60 senatnih sedežev, od 177 
poslanskih mest pa 175. Ko so nedavno 
volili novega predsednika države, je  vlad
ni kandidat Luis Echeverria Alvarez pre
jel 6.476.301 glasov proti 852.042, ki jih je 
prejel njegov tekmec Gonzalez Morfino.

In vendar je  novi predsednik Luis Eche- 
verria imel nad seboj težko hipoteko. Kot 
notranji minister je  31. ju lija 1968 s krvjo 
zadušil študentovske nemire, ki so ogro
žali izvedbo in potek olimpijskih iger v 
Mehiki. Deset tisoč vojakov-padalcev je 
pod vodstvom treh generalov zasedlo vse 
fakultete mehiške univerze, vso univerzi
tetno četrt in vse dohode, ki so vodih v 
olimpijsko naselje. Prišlo je  do krvopre- 
litja in številnih aretacij, k i so povzro
čile ogorčenje zlasti v razumniških kro
gih. Toda Echeverria je bil neizprosen. 
Uspelo mu je  streti študentovski upor, 
čeprav je  nad 10.000 ljudi 28. avgusta 1968 
protestiralo zoper njega pred predsedni
ško palačo.

Kljub temu pa se vladajoča stranka ni 
pomišljala izbrati Echeverria za predsed
niškega kandidata. Prepričana, da ji njene 
moči ne more nihče ogroziti, je šla na 
volitve in zmagala. Celo v samem mestu 
Ciudad de Mexioo, pozorišču nemirov, je 
dobil Echeverria mogočno večino 887.000:
366.000 glasov. Tako se bo nadaljevala me
hiška pot brez sprememb in pretresov.

Podpore za turizem
Deželna uprava je  v smislu zakona št. 

16 iz leta 1965 razdelila razpoložljiva sred
stva za razvoj turizma v letu 1970. Za ho
tele je  nakazala 481 milijonov, za dopol
nilne naprave kot so šotorišča, letoviška 
naselja itd. 82 milijonov, za okrepčevalne 
postojanke 25 milijonov, za vlečnice 61 
milijonov, za dopolnilne turistične grad
nje kot so toplice, zborovalne dvorane 
itd. eno milijardo 695 milijonov, za urade 
avtonomnih turističnih ustanov 15 milijo
nov in za alpinistične ter jamske vred
note 111 milijonov lir.

zbornice je vzel v pretres to zah
tevo in dal Štokov zakon takoj 
na dnevni red deželnega sveta. Ta
ko so pri poskusih čudnega zavla
čevanja bili komunisti in psiupov- 
ci povsem poraženi.

MIREN ODGOVOR 
SVETOVALCA ŠTOKA

Na takšno čudno obnašanje KPI 
je svetovalec Slovenske skupnosti, 
hoteč se izogniti polemiki s tisti
mi strankam i, ki imajo v svojem 
programu slovenske zahteve in 
imajo svetovalce slovenske narod
nosti, rekel v deželnem svetu, da 
res ni čakal od KPI take obstruk
cije in da »se njemu ne bi nikdar 
sanjalo počenjati kaj takega, če 
bi komunisti predložili ta zakon, 
ampak da bi ga takoj podprl, saj 
gre vendar za slovenske koristi«.

V razpravi v deželnem svetu so 
se potem komunisti počasi umak
nili s svojih pozicij in nato glaso
vali za Štokov zakon.

KAJ BO STORILA RIMSKA 
VLADA

Zakonski osnutek svetovalca dr. 
Štoke je torej bil izglasovan z ve
liko večino vseh svetovalcev (od 
60 le 6 proti). Rim ima sedaj 
možnost, da se v roku 30 dni za
konu upre in ga vrne deželnemu 
svetu v ponovno proučitev. V pri
meru, da bi se to zgodilo, bo de
želni svet zavrnil vladno zahtevo 
in stvar bo romala pred ustavno 
sodišče. V primeru, da bi tudi 
ustavno sodišče dalo prav vladi, 
pa bo treba poiskati forume, na 
katerih bomo obsodili krivico, ki 
se nam dogaja. Tu pride v poštev 
celo mednarodno sodišče v Haagu.

Toda upati je, da ne bo treba 
tako daleč, saj bi bil nesmisel, da 
bi se rimske oblasti s tako diskri
minacijsko togoto spravile nad 
upravičeno zahtevo, ki jo vsebuje 
zakon svetovalca Slovenske skup
nosti Štoke. Poleg tega ima priti 
baje v Rim celo sam jugoslovan
ski predsednik Tito. Zelo čudno 
bi bilo, da bi Rim napravil tak 
demonstrativen korak pred priho
dom jugoslovanskega predsednika. 
Če bi se to zgodilo, potem bi vse 
diplomatske izjave (o mostovih 
in mirnem sožitju) izzvenele v po
smeh resničnim koristim in potre
bam slovenske narodnostne skup
nosti v Italiji.

NOV USPEH SLOVENSKE 
SKUPNOSTI

Ne glede na pot, ki jo  mora 
Štokov zakon še opraviti, smemo 
reči, da je Slovenska skupnost 
dosegla v deželnem svetu nov in 
zelo pomemben uspeh. To je njen 
že drugi važen zakon, ki je  prodrl 
v zbornici (prvi je bil zakon dr. 
Škerka in dr. Štoke o kaznovanju 
rasne mržnje in sovražnih izbru
hov proti narodnim manjšinam ). 
Letošnje zasedanje deželnega sve
ta pa je  bilo za Slovensko skup
nost na splošno zelo koristno, saj 
je  lahko zaznamovala več resnič
no dobrih uspehov (predstavnik 
Slovenec v deželni komisiji za kul
turo, zastopstvo beneških Sloven
cev v sosvetu za izseljeništvo, pri
znanje pozitivnemu delu sloven
skih duhovnikov v Beneški Slo
veniji, delo za ekonomski in so
cialni dvig Goriške itd .). Delo, ki 
ga je  doslej Slovenska skupnost 
opravila, je bilo — lahko rečemo 
m irne duše — zelo koristno in 
uspešno.
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EKUMENSKE M I S L I Brgnd t i e o b i s k g l M s a a
ob prazniku sv. Cirila in Metoda
(Govor na Ekumenski dan 12. ju lija 1970 
v Marijinem svetišču na Vejni pri Trstu) 

Jezus Kristus, veliki in večni duhovnik, 
»svet, nedolžen, neomadeževan, višji od 
nebes«, ki je  enkrat za vselej sam sebe 
daroval Bogu v spravo za grehe človeštva, 
more tistim, ki se po njem bližajo Bogu, 
sam vedno dajati zveličanje (Hebr 7, 23 
sl). Toda resnični srednik med Bogom in  
ljudmi hoče sodelavcev. Kliče jih in od
pošilja na delo. Zakaj »žetev je velika, de
lavcev pa malo«.

Tako je odpoklical in odposlal svoje 
dvanajstere apostole. Tako je »določil še 
drugih 72 in jih poslal pred seboj po dva 
in dva v vsako mesto in kraj, kamor je 
hotel sam priti«. Bili naj bi njegovi pred
hodniki kakor Janez Krstnik. Od hiše do 
hiše naj bi nosili mir, ozdravljali bolnike 
in oznanjali: Približalo se je božje kra
ljestvo (Lk 10, 1 sl).

V 9. stoletju je Kristus poklical dva rod
na brata iz Soluna, ki sta se klicu od
zvala z izredno velikodušnostjo, sledila 
zgledu prvih Kristusovih apostolov in u- 
čencev ter postala velika apostola slovan
skih narodov in ju častimo kot svetnika.

Kristus kliče včeraj, danes in jutri. Sko
zi dvajset stoletij. Klical bo do konca ča
sov, dokler bo človeški rod družno poto
val skozi to »solzno dolino«, z nogami 
na tleh, z očmi pa zazrt v nebeške višave, 
v zarje onstranskega domovanja.

Kristus kliče vse, toda vsakega na po
seben način. Kakor je vsakega obdaril s 
posebnimi darovi. Da bi se mogel vsakdo 
odzvati in izpolniti svoje osebno poslan
stvo. Kristus ne sili, temveč le vabi. Pre
več ceni človekov razum in svobodo, ki 
sta temelj njegovega dostojanstva.

Prav zato pa je naša odgovornost tako 
velika: odgovornost pred Kristusom, pred 
samim seboj in pred človeštvom.

Polja so zrela za žetev. Duhovna delov
na področja so izredno razsežna. Ali bomo 
ostajali v senci — brez posla? Ali smo 
našli svoj prostor na njivi in se vrgli na 
delo s podvihanimi rokavi, s pogumom  
in zavzetostjo.

EKUMENSKO DELO

Za nas kristjane ni tako zelo važno, 
kakšni so bili začetki sveta in kakšna je 
bila razvojna pot stvarstva. Zanima nas 
človek, ustvarjen na kakršen koli način 
od Boga in po božji podobi, človek — 
družbeno bitje, ki v svojem bistvu teži 
po edinosti ali soglasju s samim seboj, z 
Bogom in sočlovekom.

Ta edinost je  bila nekoč po krivdi člo
veka samega razbita. Kristus, Bog, je  pri
šel kot človek na svet prav zato, da bi ta 
razdor znova vskladil. To je, tako veru
jemo, s svojim učlovečenjem in s svojo 
spravno daritvijo na Kalvariji tudi izvr
šil. Vendar postane vsak človek v polno
sti deležen tega edinstva šele, ko se za
vestno vključi vanj in  skupaj s  Kristu
som in sobrati sogradi božje kraljestvo: 
kraljestvo miru, edinosti, bratstva, lju
bezni.

Vidno božje kraljestvo, sveta Cerkev, je 
zamišljeno kot družba edinosti, tiste edi
nosti, ki jo najpopolneje predstavlja sama 
Sveta Trojica in  za katero je Kristus 
molil: »Da bodo vsi eno, kakor ti, Oče, v 
meni in jaz v tebi« (Jan 17, 21). Toda 
ker je Cerkev bogočloveška družba, ker 
je v njej ne le božji, temveč tudi člove
ški element, ker potuje kot romarica skozi 
zemeljsko stvarnost, skozi nepopolnosti 
tega sveta, in bo končno popolnost dose
gla šele ob koncu časov, v večnosti, zato 
je razumljivo, da je edinost Cerkve ran
ljiva. Dejansko je bila že v prvih stolet
jih marsikje nakrhana, posebno pa v 5., 
9., 11. in 16. stoletju.

Vedno pa so se v cerkveni zgodovini 
našli ljudje, ki so  skušali rane needinstva 
celiti, razpoke polniti, zidati mostove, u- 
stvarjati harmonično skupnost enega sa
mega božjega ljudstva. Med prvake take 
dejavnosti spadata sveta brata Ciril in 
Metod, ki ju sm emo imenovati apostola 
edinosti, kot je napisano nad njunim ol
tarjem v tem svetišču. V 9. stoletju, ko 
sta rimska in bizantinska Cerkev zaradi 
najrazličnejših vzrokov usodno drseli pro
ti velikemu razkolu, sta sveta brata na 
povabilo moravskega kneza in na prošnjo 
bizantinskega cesarja prišla z Vzhoda na 
Zahod in našim prednikom oznanjala ene
ga nedeljivega Kristusa. Ne le pridigala, 
tudi maševala sta v domačem, ljudstvu 
razumljivem jeziku. Za svoje apostolsko 
delo pa sta Iskala in našla odobritev v 
Rimu, pri apostollku, kot sta Imenovala

rimskega škofa, naslednika prvaka apo
stolov sv. Petra.

Da se niso proti njuni uspešni misijon
ski dejavnosti in velikopoteznim načrtom  
postavili nevoščljivi in grabežljivi tuji ve- 
likaši s cerkvenimi knezi vred, bi že v 9. 
stoletju v polnosti zaživela samostojna 
slovanska Cerkev, najprej v Panoniji in 
na Moravskem, potem pa tudi v sosednjih 
pokrajinah, in bi prav ta Cerkev mogla 
biti trden most sprave med Vzhodom in 
Zahodom skozi stoletja, ne le na cerkve
nem področju, temveč tudi na vseh osta
lih, saj življenje ni ostro razmejeno, mar
več se vplivi organično prepletajo med 
seboj. Vendar kljub temu, da je bil sv. 
Metod takoj po ustanovitvi prve sloven
ske, panonsko-moravske nadškofije pred 
1100 leti kot njen prvi nadškof po krivem 
zaradi političnih in gospodarskih intere
sov tri leta zaprt na Bavarskem, in kljub 
temu, da so po Metodovi smrti mnoge 
njegove učence izgnali, napori svetih bra
tov niso splahneli v prazno.

Slovani, posebno nekateri, smo od sv. 
Cirila in Metoda ter njunih učencev pre
jeli mnogo ne le v verskem, temveč tudi 
v kulturnem pogledu. Saj so začetki slo
vanske pismenosti in književnosti neloč
ljivo povezani z imenom sv. Cirila in Me
toda. Prav sedaj po 2. vatikanskem konci
lu pa sta sveta brata s  svojim apostol
skim delom zažarela v novi slavi. Delo za 
cerkveno edinost se je tudi ob zgledu in 
spodbudi sv. Cirila in Metoda razcvetelo 
kot nikdar doslej v zgodovini Cerkve.

NAŠA ZAVZETOST ZA EKUMENIZEM

Ali sm o v to živo ekumensko gibanje 
dovolj zavestno in trdno vključeni tudi 
mi? Ali smo razumeli klic časa? Kot moč
ne vsklajene osebnosti, ki dobivajo moč 
iz notranjega prerajanja in iz svoje pove
zanosti z Bogom, moramo biti vsak dan 
sejavci edinosti, najprej v svojem naj
bližjem okolju, doma, med sosedi, pri 
delu, med rojaki in vsemi, s  katerimi se 
srečujemo, nato pa med kristjani in vse
mi ljudmi, pa naj živijo še tako daleč 
od nas.

Ena milijarda kristjanov, nad tri mili
jarde človeštva: vse to je naše delovno 
področje. Kot živi členi velikega organi
zma Cerkve in človeške družbe moremo 
in moramo v današnji stvarnosti vplivati 
na rast edinosti ali needinosti v  svetu: s 
svojim mišljenjem, govorjenjem, z moli
tvijo, s  celotno dejavnostjo, z osebno za
vzetostjo, s  svojim zaupanjem, z resnično 
ljubeznijo, z vztrajanjem do konca. Nikdo 
se tej soodgovornosti ne more izmakni
ti — pa naj je duhovnik ali laik in naj je 
vgrajen kjerkoli ali kakorkoli v organično 
stavbo božjega ljudstva.

Vsi skušajmo biti zato glasniki cerkve
ne edinosti. Saj sm o po krstu in birmi 
deležni vsi Kristusove duhovniške učeni- 
ške in pastirske službe.

Kristus, veliki duhovnik, učitelj in pa
stir, nas kliče in vabi. Sveta brata Ciril 
in Metod, slovanska apostola, nas spod
bujata. Razdeljeno krščanstvo, razprto člo
veštvo kriči po ekumenskih delavcih. Bo
dimo mi prvi meti njimi!

Dr. STANKO JANEŽIČ

ljuje s svojo politiko pomirjenja proti 
Vzhodu. Če bo prišlo do ureditve odno
sov med Poljsko in Zahodno Nemčijo, bo 
Vatikan lahko imenoval na ozemlju, ki 
je prej spadalo k Nemčiji in ga je  Polj
ska po vojni priključila svoji državi, p ra
ve poljske škofe. Sedaj so le adm inistra
torji.

Pogovor je  stekel tudi o mladini, kako 
jo  primerno zaposliti in vključiti v so
dobno dogajanje; bilo je  tudi govora o 
pomoči državam v razvoju. Brandt je  s 
tem v zvezi izročil sv. očetu nakazilo za 
30.000 nemških m ark (dobrih pet mili
jonov lir).

Sv. oče je  v svojem govoru ob slovesu 
poudaril vlogo Cerkve, ki je  graditi mo
stove med narodi in usm erjati srca k 
Bogu. Sv. Sedež tudi popolnoma odobra
va napore za zedinjeno Evropo. Težave 
pri tem so velike, a cilj mora ostati ved
no navzoč. Glede tega nam  je najlepši 
vzgled pokojni kancler Adenaueir.

Brandt bo gotovo imel v političnem 
oziru od tega obiska v Vatikanu veliko 
korist. Papeževe izjave v korist pomirje
nja z Vzhodom bodo spravile v zadrego 
nemške demokristjane, ki prav tej politi
ki odprtja stalno in odločno nasprotujejo.

          .

Pred 25 leti v Kočevskem Rogu

Ko je lani 28. oktobra nemški social
demokrat Willy Brandt prevzel oblast v 
Zahodni Nemčiji, si je kot cilj zastavil 
zbližanje z vzhodnoevropskimi narodi, ki 
imajo komunistične režime. Pri tem se je 
sklenil opreti, čeprav socialist, tudi na ka
toliško Cerkev, saj je  znano, kako se Cer
kev zadnje čase prizadeva za sožitje med 
narodi in vzpodbuja k delu za manj raz
vite države.

Brandt je  že imel nekaj časa v progra
mu, da obišče Rim in se ob tej prilož
nosti ustavi tudi pri papežu. Pa je  prišlo 
v Italiji do vladne krize, ki jo  trenutno 
skuša rešiti demokristjan Andreotti in zde
lo se je, da z obiskom Rima ne bo nič. 
Vendar se je  Brandt odločil, da obišče 
vsaj papeža.

Tako je kancler Brandt v ponedeljek, 
13. junija uradno prispel v Vatikan, za
sebno pa se je  srečal nato v njunih sta
novanjih še s predsednikom italijanske 
republike Saragatom ter z odstopivšim 
ministrskim predsednikom Rumorjem.

Razgovor s papežem se je zavlekel da
leč nad običajno pol uro, saj je trajal 
kar 55 minut. Podtajnik predsedstva 
Brandtove vlade, Ahlers, ki je razgovo
rom prisostvoval, je  kasneje povedal, da 
je  sv. oče Brandta vzpodbudil, naj nada-

Z nekim strahom, a vendar veseli smo 
v nedeljo, 27. m aja 1945 sprejeli novico, 
da gremo na pot. Spravili smo skupaj 
svoje stvari, kar ni bilo težko, saj tako 
ni bilo mnogo. Poleg vojaške opreme še 
kake fotografije domačih in prijateljev ali 
kak osebni spomin, to je  vse, kar smo 
imeli. Bili smo mladi, vsi okoli 20 let 
stari, in smo komaj začeli živeti.

Okoli osme ure zjutraj smo bili že vsi 
na kamionih, ki so stali pri vhodu Ve
trinjskega taborišča pri Celovcu. Kdor je 
imel domače, se je  poslovil od njih, drugi 
pa smo se poslovili od prijateljev. Vsi 
pa smo preostalim zagotavljali, da gremo 
A' Italijo in da bomo tam  uredili taborišče, 
da tako v malo boljših razmerah preži
vimo povojno vihro in dočakamo dan, ko 
bomo zopet zaživeli življenje svobodnih 
ljudi.

POT V SMRT

Motorji kamionov so zabrneli in posled
njič smo si pomahali v slovo. Tisti, ki so 
ostali v taborišču, so nam m orda tedaj 
še zavidali misleč, da bomo kmalu v bolj
šem taborišču, v barakah s streho in 
boljše hranjeni, medtem ko so oni ostali 
pod milim nebom na Vetrinjskem polju.

Bilo pa je  ravno nasprotno. Prepeljani 
smo bili v domovino proti svoji volji. Tam 
nas je  čakalo trpljenje, zaničevanje in na
zadnje sm rt od ljudi, ki so bili iste krvi. 
Pijani svoje zmage so komunisti dobe
sedno pobesneli nad nami. Nismo se mo
gli braniti in  za nas ni bilo nobenega 
usmiljenja. En mesec po  končani drugi 
svetovni vojni smo bili sestradani, žejni, 
zmučeni, nagi in brez vsake sodbe zme
tani v kraške jame.

Kamioni so v spremstvu angleških vo
jakov drveli po naši lepi Koroški, preko 
dravskega mostu pri Borovljah proti 
Podrožčioi. Tam je  bil nekak pregled in

OKNO \? DANAŠNJI SVET
Molitev in duhovne vaje

V Italiji obstaja združenje, ki veže ra 
zne vrste ustanov za pospeševanje in vod
stvo duhovnih vaj. V samostanu Caimal- 
doli je  to združenje imelo svoje peto za
sedanje. Glavna tema razgovorov je  bila: 
Molitev pri duhovnih vajah.

Ta novica nam daje priliko, da pripo
ročimo mladim in ne vač mladim udeležbo 
pri duhovnih vajah. Duhovne vaje so bo
gat studenec božje milosti in neizčrpen 
vir za krščansko življenje. In v poletnem 
času prav gotovo ne manjka prilike za 
duhovne vaje ali vsaj za kratko obnovo.

Navodila za ekumensko delo
Tajništvo za zedinjenje kristjanov je 

pred tremi leti izdalo poseben direktorij 
— rekli bi vodiič — z navodili, kako maj 
■poteka delo za zedinjenje in  'kakšni naj 
bodo stiki s kristjani dragih Cerkva.

Sedaj je  Tajništvo za zedinjenje izdalo 
drugi del direktorij a, ki daje navodila, 
kakšno naj bo ekumensko sodelovanje v 
višjih teoloških šolah. Pomen direktorija

je časnikarjem na posebni tiskovni kon
ferenci razložil sam predsednik Tajništva, 
kardinal Willebrands. Predvsem je  (poja
snil, da je  direktorij nam enjen visokošol- 
cem, ki obiskujejo cerkvene in katoliške 
univerze te r  visoke šole. Tajništvo se je 
pred izdajo direktorija posvetovalo s ško
fovskimi konferencami, ni pa bilo urad
nih posvetov z nekatoličani. Povedal je 
tudi, da je  v Ameriki že prišlo do prak
tičnega sodelovanja med nekaterimi kato
liškimi in nekatoliškimi bogoslovnimi 
fakultetami.

Kaznovati je treba razširjevalce 
umazanega čtiva
Nemška katoliška ženska zveza, ki ima 

četrt m ilijona članic, je  zahtevala od za- 
hodnonemškega pravosodnega ministra 
Jahina, da p ri prihodnji reformi nemškega 
civilnega zakonika uvedejo strožje pred
pise in  kazni za tiste, ki širijo umazano 
čtivo. Mladino je  treba zavarovati pred 
slabimi vplivi in  izkoriščanjem njihove 
nevednosti za trgovski dobiček.

ukazano je bilo, da m ora vsak, ki bi imel 
še kako orožje pri sebi, to  oddati. Potem 
so nas naložili na tovorni vlak, vagone 
skrbno zaprli in nas v spremstvu angle
ških vojakov odpeljali v Jugoslavijo.

Ne bom popisoval trnjeve poti po slo
venski zemlji, ampak bom šel preko Je
senic, Kranja, škofovih zavodov v samo 
Kočevje. Tja smo dospeli 8. junija okoli 
dveh zjutraj. Lačni, žejni, pretepeni in 
oropani vsega smo v vagonih dočakali 
jutra.

Okoli pete ure zjutraj so komunisti od
prli vagone, nas zagnali ven in v četvero
stopih odgnali proti Marijanišču. Tam so

„H^atoliŠki glas** v  v sa k o  
s lo v en sk o  družino!

nam dali hrano. Menda so komunisti 
vsem domobrancem, ki so dospeli v Ko
čevje, kuhali emo in isto hrano. Hrana ni 
bila užitna in tako smo jo  kljub lakoti 
zmetali v posebne, za to določene sode. 
Komunisti pa so se norčevali in govorili, 
da bo ta  ista hrana ponovno podeljena 
domobrancem, ki pridejo za nami. Kaj vse 
je bilo v tej jedači, je  težko reči. Videl 
sem kislo zelje in smrekove igle, toda 
nobenega okusa po zelju ni bilo, pač pa 
po neki skvarjeni gnili stvari.

Okrog sedmih zjutraj so nas preko me
sta odgnali v Dom slepih. Ljudje, kolikor 
smo jih  med potjo srečali, so nas gledali 
nekam otožno, nič hudobno. Menda jim  
je 'bilo znano ali pa so slutili, kaj bo z 
nami. Marsikateri med njim i si je  gotovo 
mislil: »Ubogi reveži, iztekajo se jim  zad
nje ure.«

V Domu slepih so nas strpali v prvo 
nadstropje, od koder so nas po deset 
vodili v pritličje. Na stopnicah smo mo
rali odvreči vse, kar smo imeli, kajti za
grozili so nam, da bo vsak, p ri katerem 
bodo našli najm anjšo stvar, strogo ka
znovan.

NEČLOVEŠKO POSTOPANJE
Mene so zvezali okoli pol osme ure 

zjutraj 8. junija. Vezanje se je  vršilo ta 
kole: Obrnjen v zid si moral zavihati ro
kave vojaške bluze in srajce in nato dati 
roke za hrbet. Komunist je roke prekri
žal in jih  zvezal z golo žico. Pomagal si 
jc s kleščami, da je  delo hitreje in  bolje 
opravil. Meni je  levo roko tako trdo  zve
zal, da je čez kratek čas postala črna in 
mrtva. Desnica je bila zvezana malo rah- 
leje. Poleg posameznega vezanja so zve
zali še dva po dva skupaj nad komolci 
in tudi z golo žico.

Tako zvezani smo čakali eno uro za 
odhod — neznanokam. To čakanje je  bilo 
obupno; mnogim med nami je  postalo 
slabo. Onesveščeni so se zgrudili na tla  
in s  tem seveda potegnili še svojega zve
zanega sotrpina. Prosili smo vode, pro
sili, da naj zrahljajo vazi in jih  povežejo 
bolj človeško, da se bo mogla vsaj kri 
pretakati po žilah, ker sicer ne bomo za 
nobeno delo več. Odgovori na te  prošnje 
so bile batine in norčevanje, da naših 
rok ne bomo več potrebovali.

FRANCE DEJAK, 
eden od preživelih

(Konec prihodnjič)

f Angela Medvešček
Iz Genove je  prispela vest, da je  pri 

tamkašnjih salezijankah um rla 9. julija 
s. Angela Medvešček.

Rodila se je  v Gorici 10. februarja 1905. 
Po končanem učiteljišču v Tolminu leta 
1924 je  službovala v Istri in bila nato kot 
vsi slovenski izobraženci premeščena v no
tranjost Italije. Tam je dozorel njen 
sklep, da odide v misijone. Še prej je  na
pravila profesorski izpit na .univerzi v Ge
novi. Končno je 1. 1934 odpotovala v mi
sijon Merido (Venezuela), k jer je  delovala 
13 let. Po očetovi sm rti se je  1. 1947 vrnila 
izčrpana v Genovo. Tu je več let poučevala 
na notranji srednji šoli in to dokler so 
ji moči dopuščale. Obvladala je  italijanšči
no, nemščino, španščino, angleščino in 
francoščino. Vedno je  bila ponosna in za
vedna Slovenka.

Izpolnila se ji je  poslednja želja, da je 
bila pokopana v domači zemlji v Kanalu 
ob Soči, k jer pričakuje vstajenja. Naj v 
m ira počiva.

Promocija
Na teološki fakulteti v Wiirzburgu (Za

hodna Nemčija) je  postal doktor svetopi
semskih ved prof. Lojze Ambrožič. Novi 
doktor je  dobro znan tudi goriškim Slo
vencem. Pred nekaj meseci je  predaval 
v Katoliškem domu o zanimivi temi »Pu
berteta Cerkve«. Njegovo predavanje je 
tedaj vzbudilo zaradi svoje tehtnosti in 
odkritosti veliko pozornost.

Dr. Lojze Ambrožič se bo vrnil v Ka
nado, kjer je  bil svoj čas posvečen in  bo 
profesor na škofijskem bogoslovju. Te 
dni pa bo vodil skupaj z dr. Jožetom 
Plevnikom od 20. do 24. julija v Tinjah na 
Koroškem biblični seminar o evangeliju 
sv. Marka in o prvem listu sv. apostola 
Pavla Korinčanom.

Novemu slovenskemu bogoslovnemu dok
torju  izreka tudi naš list svoje čestitke.

Žalni venec pred jugoslovanskim 
poslaništvom
V nedeljo, 14. junija 1970, se je pred 

jugoslovanskim poslaništvom v Buenos 
Airesu ustavil neki avto. Izstopilo je  par 
oseb. Mirno so položili pred vrata venec 
rož z napisoma na žalnih trakovih: 25 
let čaka pokopa 12.000 vaših žrtev — A 
las 12.000 vlctimas eslovenas.

Mnogi mimoidoči so si z zanimanjem 
ogledali žalni venec ter odobravali origi
nalni protest proti komunističnemu nasi
lju. Nekateri, ki so imeli s seboj foto
grafske aparate, so ta izredni dogodek 
tudi posneli.

Kasneje je prišlo .mimo vozilo s policij
sko patruljo. Policija si je  venec ogle
dala, nato pa poklicala osebje poslaništva 
in mu venec izročila.

Stolnici v talni
Po podatkih zveznega urada za zaposlo

vanje in Inštituta za geografijo v Zagrebu 
je trenutno v tujini okrog 600.000 jugo
slovanskih delavcev, skupno z družinskimi 
člani pa nad 800.000. Iz Slovenije dela v 
tujini približno 60.000 delavcev, skupno z 
družinskimi člani pa je v tujini nad 80.000 
Slovencev.

Največ jugoslovanskih delavcev je  zapo
slenih v ZR Nemčiji in po zadnjih cenit
vah jih  je  sedaj v tej državi približno 
326.000. Medtem ko se odvija zaposlova
nje naših delavcev iz Slovenije v Avstriji, 
Švici, Franciji in Nizozemski v okviru pri
čakovanih vselitvanih tokov in se bistveno 
ne povečuje, pa je  povsem drugačna slika 
v ZR Nemčiji, k je r je  prišlo do tako na
glega porasta zaposlovanja naših delavcev, 
ker odhajajo iz drugih evropskih držav 
naši ljudje na delo v Nemčijo.

V Sloveniji se že čuti pom anjkanje do
ločenih strokovnih delavoev in po mnenju 
strokovnjakov, ki se ukvarjajo s temi 
vprašamji, se bo to  še bolj občutilo na 
področju nekaterih dejavnosti že v nasled
njem  srednjeročnem razvoju Slovenije, če 
ne bodo začeli pravočasno organizirano 
urejati teh vprašanj.

Odhajanje v tu jino  pa prinaša s seboj 
tudi dolgo vrsto negativnih pojavov, med 
katerimi je  zelo resen in pereč problem, 
da v Zahodni Nemčiji dnevno zaprosi za 
nemško državljanstvo pat Slovencev in le 
eden za podaljšanje bivanja v tej deželi. 
Tako nam grabežljivi Nemec znova odva
ja kri, a  to  pot ne kot krvoločni zavoje
valec, temveč kot spoštovani delodajalec, 
h kateremu se naši ljudje zatekajo, kar 
vladajoči režim doma ni zmožen več za
gotoviti zaposlitve in dostojnega zaslužka 
večini delavcev.
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Skupno slovensko romanje v Lurd
Pretekli teden, od nedelje 5. julija do 

sobote 11. julija se je vršilo slovensko ro
m anje v Lurd, ki so se ga udeležili rojaki 
iz Slovenije, zamejstva in izseljenstva. Iz 
Slovenije je prišel poseben vlak in  dva 
avtobusa. Z vlakom so pripeljali tudi 
okrog 45 težko bolnih in nad 160 lažje 
bolniih. S Primorskega nas je  bilo s po
sebnim vlakam 600 in še izseljenci iz za
hodne Evrope so prišli. Tako se je zbralo 
v Lurdu 1500 slovenskih romarjev. Vožnja 
je  bila prijetna, čeprav je  bilo zelo vro
če. V Lurdu pa smo bili brez sonca in 
je  bilo prav prijetno hladno1.

V Lurdu smo začeli svoje pobožnosti 
vsi skupno pri votlini v torek ob 9. uri. 
Maševal je ljubljanski metropolit in nad
škof dr. Jožef Pogačnik skupno s 34 du
hovniki iz vseh škofij, k jer prebivajo Slo
venci. Zborna molitev in mogočno petje 
sta napravila 'izreden vtis na vse rom ar
je različnih narodnosti, ki so bili z nami 
skupno pri votlini. G. nadškof je  pri evan
geliju poudaril misel, da nas je  pripe
ljala v Lurd skupna ljubezen do Matere 
božje, ki je  v slovenskem narodu bila 
vedno globoko ukoreninjena. Več duhov
nikov je  moralo pomagati obhajati, da se 
n: vse preveč zavleklo, ker so čakale še 
druge skupine na sv. mašo v  svojih je
zikih.

Popoldne smo imeli primorski Slovenci 
križev pot na grič Kalvarijo, kjer so po
staje v primernih razdaljah s svetopisem
skimi osebami v naravni velikosti. Vodil 
ga je g. Grmek, župnik iz Doline. Drugi 
rom arji so ga pa imeli v Pijevi baziliki 
skupno z bolniki.

Večerno procesijo z lučkami je  nekoliko 
motil dež, a vseeno se je  vršila in zaklju
čila kot po navadi. Ta procesija je  vsak 
večer od velike noči do praznika vseh 
svetih.

V sredo je bil dan ko smo kot najmoč
nejša skupina, prisotna v Lurdu, imeli 
prednost pri procesijah. Zjutraj smo se 
zopet ločeno zbrali za sv. mašo. Primorci 
smo bili v zgornji baziliki, ki smo jo  do
cela napolnili, k jer je  govoril škofov vi
kar iz Trsta dr. Lojze Škerl, ostali slo
venski rom arji pa v kapeli sv. Bernardke 
pred baziliko s svojimi bolniki. Popoldne 
ob 430 je vodil procesijo sv. Rešnjega 
Telesa ljubljanski nadškof in blagoslav
ljal bolnike. Zbor naših pevcev je prepeval 
med procesijo pred mikrofonom pred ba
ziliko in se vrstil s pevci v drugih jezikih. 
Prav tako slovesna je bila večerna pro
cesija z lučkami, k jer so naši pevci zapeli 
lurško pesem na prvem m estu in so jim  
sledili nato še pevci v angleškem, franco- 
skem, španskem in italijanskem jeziku. 
Skupni Ave, ave Marija pa je  donel iz 
množice, ki je  gotovo presegala 30.000 
glasov. Pred skupno izpovedjo vere smo 
še zapeli Marija skoz življenje, ki so ji 
vsi navzoči z veliko pozornostjo prisluh
nili. Ob sklepu so še prisotni škofje in 
duhovniki na pločniku pred baziliko po
delili romarjem skupno svoj blagoslov. 
Tako je končal dan, k jer se je posebno 
čutila v Lurdu prisotnost slovenskih ro
marjev, k i so, kot je zapisal katoliški pa
riški dnevnik »La Croix«, počastili Ma
rijo na izrazit način s svojim večglasnim 
petjem, kar je bolj redkost med narodi, 
ki prihajajo k lurški Materi božji.

Četrtek je  bil zopet bogat na doživet
jih. Zjutraj smo se zbrali vsi v Pijevi 
baziliki, kjer je  ljubljanski nadškof soma- 
ševal z mnogimi duhovniki ob udeležbi 
vseh bolnikov iz Slovenije. Med mašo je 
spregovoril msgr. Franc Močnik iz Go
rice o Mariji, ki je  naša pot h Kristusu

in zato upanje nas vseh, posebno pa še 
bolnikov. Dan je  bil potem na razpolago 
romarjem za osebne obiske zlasti p ri vot
lini, za nakup raznih spominčkov in za 
izlet v Biarritz na atlantski obali. Zato 
je bila skupna sv. maša zvečer po večerni 
procesiji v baziliki rožnega venca z go
vorom katinarskega župnika g. Alberta 
Miklavca.

V petek smo imeli primorski Slovenci 
poslovilno sv. mašo zopet v rožnovenski 
baziliki in nato ob 9. uri slovo p ri votlini 
s prošnjam i za vse naše potrebe, poslo
vilnim govorom dr. Škerla in s pesmijo 
slovesa »Vse prepeva«. Tako se je  končalo 
naše triinpoldnevno bivanje v mestu Ma
rijine slave, velike zbranosti in globoke 
pobožnosti, kjer srečaš ljudi vseh jezikov 
in barv, ki v bratski ljubezni iščejo pri 
Mariji pomoči ter milosti. To je  res ču
dovit kraj s svojimi 400 hoteli, k jer ro
m ar dobi tudi potrebno telesno postrež
bo in vidi toliko lepega in spodbudnega, 
da se ves poživljen vrne zopet na svoje 
vsakdanje delo.

Na povratku smo se ustavili še v Sotto 
il Monte pri Bergamu in v cerkvi, kjer 
je dobri papež Janez XXIII. preživljal 
svoja mlada leta, zaključili s sveto mašo 
letošnje skupno tržaško-goriško romanje.

Hvala Bogu, rom anje je  poteklo brez 
večjih težav v veliko veselje prijavljenih, 
ki so zlasti v Lurdu lahko toliko spod
budnega videli ter prosili Marijo za vse 
svoje lastne in vse naše skupne potrebe. 
Vodstvu romanja, ki so ga sestavljali gg. 
Grmek, Gerdol, Jakomin, Miklavc in dr. 
Močnik pa gre naša zahvala za trud, ki 
so ga imeli z nami vsemi. Zlasti (posre
čena je  bila zamisel, da smo se istočasno 
srečali pri Mariji Slovenci od vsepovsod 
in tako skupno prosili za vse važne za
deve našega naroda pa tud i drugim na
rodom pokazali, da v ljubezni do Marije, 
čeprav smo m ajhni po številu, ne zaosta
jamo za drugimi.

Srečanje kandidatov 
Slovenske skupnosti
Minuli četrtek so se na Repentabm 

zbrali kandidati in aktivisti Slovenske 
skupnosti oziroma Skupne slovenske liste 
na družabnem srečanju. Namen sestanka 
je  bil, da bi se kandidati iz različnih 
krajev na Tržaškem med seboj spoznali 
ter se prosto pomenili in izmenjali po
glede in izkušnje.

Srečanja se je  udeležilo okrog 50 kan
didatov iz vseh občin na Tržaškem od 
Nabrežine do Doline. Kot častni gostitelj 
je vse udeležence pozdravil repen tabrski 
župan Mihael Guštin. Nato se je razvil 
konstruktiven pomenek ob kozarcu vina 
in prigrizku te r se zaključil s petjem  
naših pesmi. Vsi so izrazili željo, da bi 
taka srečanja bila večkrat.

Promocija
Na turinski univerzi je  diplomiral iz 

biologije Ladi Vodopivec. Čestitajo mu 
prijatelji in znanci.

Smrtna kosa
Pred kratkim  je  um rla mama časnikar

ja  dr. Mateja Poštovana. Ob težki izgubi, 
ki je doletela našega priznanega politične
ga in narodnega delavca in voditelja, mu 
prijatelji in znanci izrekajo globoko so
žalje. Izrazom sožalja se pridružuje tudi 
Katoliški glas.

Osmi festival znanstveno
fantastičnega filma
V soboto je  bilo na gradu sv. Justa 

uradno odprtje 8. festivala znanstveno
fantastičnega filma. Festivala se udeležu
jeta med drugimi tudi Italija in Jugosla
vija. Na programu je 62 filmov. Medna-

Marijin dom v ul. Risorta v Trstu
V nedeljo, 21. junija smo 'imeli priredi

tev, s katero smo zaključili program, ki 
smo ga začrtali od vstopa v novi dom v 
oktobru lanskega leta. Pod vodstvom go
spe Stane Oficije so se mlajše skavtinje 
pogumno predstavile z dvema veselima 
prizoroma: »Moja punčka je  zbolela« in 
»Kdor drugim jamo koplje, sam vanjo 
pade«, starejši skavti in skavtinje pa so 
odlično odigrali Vombargarjevo veseloigro 
»Požar ljubezni«. V odmoru so bili vsi za
posleni s srečolovom, pri katerem je  bilo 
pripravljenih veliko darov. Goste je po
zdravila družibenica Norma Jazbec, ki je 
na kratko razložila potek delovanja v zim
ski sezoni.

Trikrat je  Marijina družba skupaj s 
skavtinjami in skavti pripravila nastop: 
ob otvoritvi, za pust in zaključno prire
ditev. Nismo 'ponavljali 'kakih starih iger, 
ampak smo pripravili nove. Za božič je 
družba pripravila igro. Za praznik Brez
madežne nas je obiskal in nam govoril 
msgr. Ignacij Kunstelj iz Rima. V januar
ju  se je  vršilo ekumensko srečanje. Eku
menski oktet je  dovršeno zapel več pe
smi, jezuitski pater Koren pa je predaval 
in pokazal več slik iz Rusije. V februarju 
smo imeli vse nedelje zasedene: nastopili 
so gojenci glasbene šole iz Bazovice, imeli 
smo pustno prireditev, družbi in mladini 
je govoril škof dr. Grmič in  Goričani so 
pripravili akademijo v čast sv. Cirilu in

Metodu. V marou nas je  obiskal škofov 
vikar dr. Škerl, gledali smo lepe slike iz 
Ugande, ki jih  je  pokazal g. Vinko Zale
tel, poslušali zanimivo predavanje p. žuž
ka in gledali verski film o prvih ljudeh 
na zemlji. V aprilu so se vršile dobro 
obiskane duhovne vaje za dekleta in žene 
z govori v kapeli in dvorani, ki jih  je 
imel p. Bogumil Remec. Skavti in skavti
nje so imeli svoje tečaje. Obiskala nas je 
bazoviška igralska skupina z Molierovo 
veseloigro »Zdravnik po sili«. V m aju nam 
je predaval in pokazal slike prof. Vivod 
iz Pariza. Lepe slike nam je pokazal tudi 
g dr. Požar iz Vipave.

Poleg tega so v domu imeli tedenske 
sestanke skavti in skavtinje ter vsak me
sec duhovne obnove, ki jih  je  imel po
večini p. žužek, enkrat g. Jože Jurak in 
enkrat g. dr. Jože Prešeren.

Zastopnica Marijine družbe je  vsem že
lela prijetne počitnice, do katerih ima 
seveda pravico vsakdo, ki je  med letom 
pridno delal. V poletju ljudje hodijo na 
izlete in romanja. Izleti nas duhovno bo
gatijo, če hodimo okrog z odprtimi očmi 
in ušesi, romanja pa nas dvigajo in opo
zarjajo na zadnji smisel našega življenja. 
Naj bi mi vsi ne bili samo izletniki, m ar
več tudi rom arji po tej zemlji!

rodni žiriji, ki bo izbrala najboljši film 
po vsebini ter najboljše interprete 'in naj
boljši kratkometražni film predseduje pi
satelj Guido Piovene.

Vzporedno s festivalom je še več drugih 
prireditev. Tako je  na gradu sv. Justa 
razstava z naslovom »Umetnost in fan
tastična znanost«, na kateri sodeluje pre
cej slikarjev iz Trsta in naše dežele. Med 
razstavljalci sta tudi prof. Avgust Černi
goj in prof. Klavdij Palčič.

V časnikarskem krožku razstavlja Rino 
dAmbros, ki je  izdelal uradni festivalski 
plakat.

V palači Costanzi razstavlja ilustrator 
zbirke »Urania« Thole, ki je  ilustriral že 
kakih 50 platnic zbirke s fantastično vse
bino »Urania«.

Bazovica
Na praznik farne zavetnice sv. Marije 

Magdalene, 22. ju lija ob 21.30 bo v Slom
škovem domu v Bazovici odprl svojo sli
karsko razstavo Atilij Kralj. V istem ted
nu bosta dva filmska večera na prostem.

V nedeljo, 26. julija pa bo glasbeni 
večer, na katerem bodo nastopili ansam
bla Miramar in Kondor ter mladinski 
pevski zbor.

Osmi praznik terana in pršuta
V soboto in nedeljo je  bil v Repnu že 

tradicionalni 8. praznik terana in pršuta, 
številne ugledne goste, ki so se udeležili 
otvoritve je  pozdravil repentabrski žu
pan Mihael Guštin. Zaradi slabe lanske 
letine so razstavljali kmetje poleg terana 
tudi druga kraška vina. Na prazniku so 
nastopih tudi godba s Proseka, domači 
pevski zbor »Srečko Kumar« in ansambel 
»Kras«.

Deželne podpore občinam 
in pokrajinam
Za zboljšanje gospodarskega stanja ob

čin in pokrajin je deželna uprava izdala 
zakon št. 19 z dne 3. junija 1970, po ka
terem bo del deželnih dohodkov razdelila 
med občine in pokrajine. Najm anjše ob
čine prejm ejo 1.500 lir na prebivalca, naj
večje pa le 10 lir pravtako na prebivalca. 
Večje prispevke prejm ejo male gorske ob
čine. Omenjena nakazila bodo občine upo
rabile za javna dela, higienske in socialne 
usluge, za pripravo regulacijskih načrtov, 
vzdrževanje občinskega premoženja, čišče
nje snega ter za delovanje konzorcijev, ki 
opravljajo dela civilnega in socialnega 
značaja. Tudi pokrajinske uprave bodo 
porabile te podpore v podobne namene.

Širite »Katoliški glas"

Ne ubijaj!
Katoliški škofje Združenih driiav Ame

rike so lani podali izjavo, s katero so ob
sodili vse poskuse, da se odpravijo za
koni, ki prepovedujejo splav. Ker se taki 
poskusi še vedno nadaljujejo, so isti škof
je na zadnjem zasedanju svoje škofovske 
konference znova poudarili, da splav pre
poveduje božja zapoved, ki pravi: Ne 
ubijaj!

★
D A R O V I

Za glasbeno šolo »Finžgar« na Opčinah:
Helena Senčar 2.000 lir; Vinko Levstik
10.000 lir; Anica Švagelj 5.000 lir; Marija 
Nussdorfer 10.000 lir; Lenči Repinc 10.000 
lir; Jožef Podobnik 10.000 lir.

Dejavnost društva 
„Slomšek“ v Rimu

Društvo rimskih Slovencev »Slomšek« 
je konec junija zaključilo svojo poslovno 
dobo 1969-70. Ves čas se je  prizadevalo 
za notranjo utrditev organizacije in za 
pridobitev novih članov. Večje prireditve 
so bile:

V oktobru 1969 proslava stoletnice kon
gregacije šolskih sester z nastopom nji
hovih gojenk; navzoč je  bil tudi ljubljan
ski nadškof in slovenski metropolit dr. 
Jože Pogačnik.

V marcu 1970 so člani društva nastopili 
z igro »Drevesa umirajo stoje«. V aprilu 
je  bila nova maša v ukrajinskem obredu, 
ki jo je opravil salezijanski duhovnik 
Kroteč. V dvorani so nato 'ukrajinski 
fantje predvajali kozaške plese in peli 
ukrajinske narodne pesmi. V m aju pa je 
bil izlet v okolico Siene, združen z ogle
dam mesta. Udeležilo se ga je  60 članov.

Poleg teh večjih prireditev je  bilo še 
več manjših: v novembru 1969 je  govoril 
škof Ngo Dinh Thuc o Cerkvi v Vietna
mu, vizitatorica jugoslovanskih usmiljenk 
s. Justa Slana pa o delovanju slovenskih 
misijonark; na nedeljo pred božičem je 
bila božičnica, združena s prizorom po 
Tolstojevi noveli »Kjer Bog — tam  lju
bezen«. Prireditev v januarju je  bila po
svečena Sloveniku; tudi ni manjkalo tom
bole in pustne prireditve.

Pred vsako prireditvijo je  bila v ka
peli na ulici Botteghe Oscure sv. maša. 
če se je mudil v Rimu kak ugleden gost 
iz Slovenije, Amerike in Avstralije, k jer 
živijo Slovenci, je  bil povabljen na prire
ditev. Župnik slovenskega občestva v Rimu 
je  bil glavni izseljeniški dušni pastir za 
Slovence msgr. Ignacij Kunstelj. Rad se 
je odzval povabilu društva za maševanje 
in vodil v postu duhovno obnovo za rim 
ske Slovence.

Za vse rimske Slovence pa ostane še 
vnaprej velika naloga in skrb Slovenik, 
ki bo trajen spomenik na 1200-letnico na
šega pokristjanjenja ter simbol slovenske 
Cerkve ter njene prisotnosti v Rimu.

SLOVENSKA TELEVIZIJA
Spored od 19. do 25. julija 1970

Nedelja: 9.30 Po domače z ansamblom 
Mihe Dovžana. 10.50 Otroška matineja. 
18.10 Beg iz trdnjave - ameriški film. 20.35 
M. šušmel: Na deževni dan.

Ponedeljek: 20.35 Meša Selimovič: Uža
ljeni človek - drama. 21.30 človek s ka
mero: Kenia II.

Torek: 18.30 Pravljica o sestri Koviljki. 
19.30 Voznik v prometu. 20.35 Most - ju 
goslovanski film.

Sreda: 18.55 Koncert godbe milice. 19.20 
Spomenik v Barletti - reportaža. 20.35 Ivan 
Potrč: Srečanje - ponovitev.

četrtek: 20.35 Praznik v Švici - zabavno 
glasbena oddaja iz Montreuxa. 21.35 Večer 
z Antonom Ingoličem. 22.15 Mannix - se
rijski film.

Petek: 18.30 Sebastijan in odrasli. 19.00 
Obiščite z nami Sarajevo. 20.35 Rekviem 
z boksarjem - ameriški film. 22.20 Znani 
obrazi: Anthony Quinn.

Sobota: 18.05 Nove melodije. 18.30 Jaime 
Mc Pheetersova popotovanja. 19.20 Spre
hod skozi čas: I. svetovna vojna. 20.35 
Omiš 70 - festival dalmatinskih pesmi. 
21.50 Skrivnosti morja. 22.15 Močnejši od 
življenja - serijski film.

★
Za misijone: N. N. 3.000 lir v počastitev 

Adelije Rovattini; Marija Oberti daruje
10.000 lir v počastitev um rle nečakinje 
Adelije Rovattini.

.......................................................................................................................

t  Msgr. Janez Hladnik
85 V SLUŽBI 

CERKVE IN NARODA
( S P O M I N I )

LJULJKA JE ŠLA V KLAS

2e leta 1944 sem začel dobivati anonim
na pisma, k jer so 'me napadali, zaradi 
mojega pisanja v »Duhovnem življenju«. 
Nekdo mi je  pisal, da bi rad  plačal mašo 
za »našega Tita-Broza«. Da naj 'kar v re
viji objavim ki bo prišel, lo d a  mi se pod
pisal. Zraven je dodal vse drugo, k a r se 
napiše v anonimna pisma. Shranil sem 
ga pa, da lahko ob njem obujam spomi
ne, vsaj enega, najdaljšega.

Leta 1945 dobim sporočilo od »Sloven
skega lista«, katerega je prevzel novi od
bor potem ko so mene izigrali, da ne 
bodo več objavljali cerkvenega vestnika, 
iker da listu to  škoduje. Pričela se je  or
ganizirana borba proti mojemu delu. Ne
katerim  sem postal napoti.

Kolikokrat se je  zgodilo, da je v nočnih 
urah zapel telefon in so mi katero za
brenkali. Marsikaj sem zvedel iz tistih 
nezaželenih telefonskih pogovorov in pre
jel opozorila, naj se pazim.

Nekoč pozvoni ofo treh zjutraj. Dvignem 
slušalko: »Ali spiš, hudič? Le pripravi se, 
ti in vsi farja. Sedaj vas bo ikmalu konec. 
Ali boš že nehal lagati v tis ti čenči, ki 
jo  imenuješ "Duhovno življenje”?«

Udeležba pri službi božji se je vidno 
krčila. Dobri so navadno boječi in so bili 
tudi >to pot taki.

Tisti, ki so vztrajali in prihajali, so za
čeli namigavati: »Kaj ne bi bilo bolje, da 
službo božjo sploh ukinemo? Zakaj bi se 
izpostavljali napadom in nevšečnim pri
zorom?«

Pa toliko jih je še vedno prihajalo, da 
smo vzdržali na Paternalu. Na Avellanodi 
sc p a  sploh ni nič poznalo. Tam so bili 
komunistični propagatorji bolj redki, ali 
pa se jim  ni zdelo vredno truda.

SPET BOLNA NOGA

Ko sean bil leta 1932 operiran v Kandiji

pri Novem mestu, mi je  povedal zdrav
nik: »Lahko se vam zadeva ponovi...« 
Sredi leta 1945 se mi je  znova na peti 
odprlo.

Pa to ne bi bil noben problem, če bd ne 
imel na skrbi 20.000 naših brezdomcev’. 
Ukrenil sem najbolj potrebno, da najdem 
pravo pot k zdravju. Po dolgih premišlje
vanjih in analizah smo prišli do tega, naj 
bi se poskusilo s penicilinom.

Medtem dobim p n i  glas od beguncev. 
Po Rdečem križu je prišlo pismo od brata 
in sestre v Italiji. Pa nisem vedel, če sta 
bila v Italiji ali kje drugje, kajti vse so 
bile same številke in črke.

In še to  je  prišlo ne na moj naslov, 
temveč na sestrično v m estu Rosario.

Po novem letu 1946 sam šel v bolnišni
co, sanatorij »San Josč«, k jer so me za
čeli zdraviti s penicilinom.

Drugi dan po m oji internaciji mi p ri
nese župnik cel šop pisem, ki jih  je  po
slal Franc Gabrovšek 'iz Severne Amerike 
na moj naslov.

Ljudje, ki so imeli svojce v Argentini, 
so napisali pisma, jih  poslali v Rim v pi

sarno, ta pa Gabrovšku in on potem 
meni.

Med temi pismi so bila seveda tudi pi
sma zame in  iz n jih  sem zvedel vsakršne 
novice, vse od tragičnega umika n a  Ko
roško in v Italijo, potem mimo vetrinjske 
taagedije in pokola slovenskih domobran
cev pa do težav, katere imajo v taboriščih 
in do prošnje, naj jim  pomagam v Ar
gentino, če morem.

Po tednu dni som se vrnil iz sanatorija. 
Rana na peti se mi še ni zaprla, toda 
zdravnik ni imel kaj drugega storiti. Mor
da se bo učinek pokazal pozneje.

Jaz ipa hitro na delo, da razpošljem pi
sma na naslove tistih, za katere sem ve
del. Večina so bili od mojih dobrih 
znancev.

Prav tiste dni, konec januarja 1946, sem 
moral biti v Punta Arenas v Čilu, k jer se 
je vršil narodni evharistični kongres in 
sem bil jaz posebno povabljen, ker je  v 
Punta Arenas zelo veliko Jugoslovanov.

Naglo sem odpravil pisma in  odšel na 
potovanje, tudi v upanju, da bodisi doli 
na jugu Argentine, k jer so močni posest

niki jugoslovanskega pokolanja ali pa v 
Punta Aranas najdem kako iskrico upanja 
za naše brezdomce.

Ko sam bil v Comodoro Rivadavia in 
sem ogledoval svojo nogo, predno sem 
legel, sem v svoje nepopisno veselje ugo
tovil, da se je rana zaprla in  da je vse 
popolnoma suho. Teden po zadnji injek
ciji je  bil učinek že viden.

Veliko novega sveta sam spet ob tej 
priliki spoznal, veliko lepega doživel. Imel 
sem mnogo zadoščenja med dobrimi ro 
jaki, k i sem jih v Punta Aranas našel. 
Toda upanja, da bi mogel po tej strani 
kaj storiti za naše begunce, nisem našel.

Srečal sam se tudi s prekmurskim ro
jakom, salezijanskim duhovnikom Marti
nom Marošo, ki je bil tedaj naš apostol 
v tam mestu.

Našel sem 'tudi deseterico slovanskih 
usmiljenk, katere so 'imele tem  na skrbi 
dive ustanovi. Kar je  bilo najbolj razvese
ljivo, je bilo to, da so bile <vse sestre 
Slovenke.

(Se bo nadaljevalo)
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Svečano slavje v Ogleju
Nedelja, 12. julija, ko obhaja oglejska 

cerkev vsako leto praznik svojih zavetni
kov sv. Mohorja in Fortunata, je  bila le
tos izreden dan iz več razlogov. Predvsem 
velja poudariti dejstvo, da je  bil popol
dne predstavljen javnosti prevod evange
lijev v furlanskem jeziku. S tem so Fur
lani prvič v zgodovini dobili sv. pismo 
v svojem jeziku. Nato je bila ob sedmi 
uri zvečer v baziliki koncelebrirana sv. 
maša. Tudi ta je  bila v furlanščini. Med 
mašo je  izredno dovršeno pel vse litur
gične tekste v istem jeziku mešani zbor 
Tomadini iz Vidma. Pri maši so bila be
rila in  kratka razlaga v štirih jezikih ti
stih narodov, ki so nekoč spadali pod 
oglejski patriarhat. Najprej je bilo be
rilo in  razlaga v nemščini; to je imel 
msgr. G. Velci. Za njim  je  prebral k ra t
ko razlago iz Apostolskih del dr. Kazimir 
Humar v slovenščini. Sledil je evangelij 
v italijanščini prav tako s kratko razlago. 
Temu so sledila berila z evangelijem v 
furlanskem jeziku.

Sv. maše se je  udeležilo zelo veliko 
število duhovnikov iz videmske in gori- 
ške škofije, ki so s tem hoteli dati pou
darka veljavnosti liturgije v furlanskem 
jeziku. Tudi ljudi je  bilo dokaj lepo šte
vilo.

Po tej liturgični slovesnosti je  ob deve
tih zvečer sledil kulturni del programa, 
ki je obsegal najprej nastop glasbenega 
ansambla na pihala. Ko je  ta  skupina 
končala svoj program, je  nastopil moški 
zbor »Mirko Filej« iz Gorice pod vod
stvom Zdravka Klanjščka in zapel pet 
najbolj znanih umetnih slovenskih pesmi 
primorskih skladateljev. Za tem zborom 
je folklorna skupina »01ympia« iz Gorica 
izvajala slovenske primorske plese. Naj 
še omenimo, da so člani obeh skupin 
povezovali pesmi in plese s prim erno raz
lago v slovenščini in italijanščini. Nastop 
obeh skupin je zelo številno občinstvo na
gradilo s toplim ploskanjem, saj je  bilo 
prvič, da so nastopali Slovenci iz Italije 
pred mednarodnim občinstvom v Ogleju.

Ko so Slovenci končali svoj program,

V prejšnjih člankih smo spoznali fungi
cide, ki niso nevarni za človeka in do
mače živali ter po zakonu spadajo v če
trto  ali največ tretjo  skupino; kljub te
mu pa jih  moramo rabiti pravilno in pre
vidno.

Zaradi zanimivosti si oglejmo tudi naj
hujše strupe, ki jih  lahko rabimo v do
ločenih okoliščinah za zatiranje škodljiv
cev. Po zakonu spadajo v drugo in naj
hujši pa v prvo skupino ali razred. V 
prvi skupini naj kot najbolj znanega ome
nimo Parathion. V trgovino pride v ob
liki emulzije pod raznimi imeni kot npr. 
Agrotox, Parafos, Extrafos, Fitofos, Fos- 
tox, Tetrafid, Fosfemo itd. te r  tudi v 
obliki zrn za posipavanje proti škodljiv
cem v zemlji pod imenom Geofos in Geo- 
par. Spada med citotrope, kar pomeni, 
da po škropljenju prodre v notranjost 
listov, vendar se odtod ne pretaka s so
kovi drugam. Ko je v notranjosti lista, 
zastrupi sokove in  tako uniči sesače, ki 
zbadajo in srkajo rastlinske sokove kot 
so uši, kaparji, psille itd. ter tudi ob je
dače kot so ličinke, gosenice, še posebno 
tiste, ki se skrivajo v plodovih in zvitih 
listih. Pozimi uniči zimske oblike raznih 
žuželk. Deluje takoj in učinkovito. Ne
varna doba je  20 dni; to pomeni, da osta
ne Parathion na rastlini 20 dni nevaren 
za človeka; zato ustavimo škropljenje to
liko dni pred nabiranjem pridelka. Nje
gova učinkovitost nam bo še bolj razum
ljiva, če vemo, da uniči žuželko že s sa
mim dotikom; prav tako jo  uniči, če zai
de s hrano v prebavila ali z dihanjem v 
dihalne organe. Po enaki poti lahko zaide 
tudi v človekov organizem. Ker je  silno 
strupen — saj nosi znak mrtvaške loba
nje — je treba z njim  ravnati zelo pre
vidno. Pri delu so potrebne gumijaste 
rokavice, maska, posebna obleka in po 
opravljenem škropljenju temeljito izpla
kovanje posode, škropilnice, umivanje o- 
braza, rok itd. Prazne škatle ali stekleni
ce naj zginejo globoko pod zemljo; škro
pilo pa m ora ostati na varnem pod klju
čem — najboljše v posebni omari nekje 
v ropotarnici. Parathion m podobna sred
stva smemo rabiti le tam, kjer ni predvi
deno nabiranje pridelka vsaj 20 dni in kjer

so sledile razne furlanske zborovske in 
folklorne skupine. Tudi te so nudile obilo 
umetniškega užitka in  prav učinkovito 
prispevale k uspehu vse tako posrečeno 
zamišljene prireditve.

Promocija
Dne 10. julija je doktoriral na filozofski 

fakulteti v Padovi iz psihologije Peter 
Komac iz ugledne slovenske družine. Mla
demu doktorju, ki se je odlikoval po svoji 
marljivosti že na slovenski gimnaziji, če
stitajo prijatelji, znanci in naš list.

Števerjan
Števerjanski občinski svet je  v soboto 

začel z rednim poslovanjem. Dosedanji 
župan g. Stanislav Klanjšček je sklical 
sejo, na kateri so pregledali pogoje za 
izvolitev posameznih svetovalcev ter vse 
izvoljene nato potrdili. Sledile so volitve 
župana. Potrdili so vnovič dosedanjega 
župana g. Stanislava Klanjščka, ki je  tudi 
na volitvah prejel največ preferenčnih 
glasov. Novi župan se je zahvalil za zau
panje, ki so m u ga izkazali te r  izrazil 
željo, da bi skupno delali za dobrobit 
občine in predlagal enominutni molk za 
občinske svetovalce, ki so umrli v zadnji 
poslovni dobi.

Sledile so volitve občinskih odbornikov. 
Za podžupana so izvolili Armanda Skoka 
iz Jazbin, ki je  bil tudi do sedaj v ožjem 
odboru. Za stalnega odbornika so izvolili 
Cirila Terpina, nakar je  župan prekinil 
sejo, ki se bo nadaljevala v soboto, in 
na kateri bodo izvolili še dva namestni
ka odbornikov ter volilno občinsko ko
misijo.

Sovodnje
9. ju lija je  um rl v Sovodnjah 60-letni 

Branimir Kumar, ugleden kamnosek in 
solastnik kamnoseške delavnice na Trža
ški cesti.

Pok. Kumar je bil vse življenje velik na
rodnjak. V času fašizma je skupaj s pok. 
Lojzetom Bratužem širil slovensko pesem 
po naših vaseh in bil med tistimi, ki so 
nekaj dni pred Bratuževo sm rtjo zapeli

ni v bližini zelenjave, sadja ali krme, ki 
bi jo  morali v kratkem  nabirati.

Enak učinek imajo še mnoga druga 
sredstva iz prve skupine. Najbolj pogo
sta so: Anzifos-metile, citotrop, nevaren 
20 dni, je hlapljiv in učinkuje predvsem 
skozi dihala pa tudi na dotik; nevaren 
je za čebele. Škropimo ga zvečer v brez
vetrju; baje razpade že v nekaj dneh. 
Fosdrin (=  Mevinphos) je  sistemik, kar 
pomeni, da prodre v notranjost rastline 
in  se pretaka s sokovi ter vso zastrupi. 
Tako uniči zajedavce kjerkoli na rastlini. 
Tudi ta je  hlapljiv in seveda zelo strupen. 
Izdelovalno podjetje trdi, da se razgubi 
v nekaj dneh. Fosjamidone je  tudi siste
mik. Večji del prodre v list že v 2-3 urah. 
Ce pa z njim  zalivamo, ga rastlina vsrka 
skozi korenine v 3-5 dneh. Z njim  se za
strupijo vse žuželke, ki objedajo ali se
sajo. Po zakonu je  njegova nevarna doba 
20 dni. Metil-parathion je  citotrop. Deluje 
na dotik, prebavila in dihala. Nevama do
ba po zakonu je 20 dni. Nikotin  spada 
med zelo strupena sredstva. Dobijo ga 
iz tobaka ali umetno. Deluje predvsem na 
dihala pa tudi na dotik. Rabijo ga največ 
proti ušem. Ker hlapi, ga škropimo v 
hladnih urah. Iz rastlin zgine precej hi
tro. Med tolikimi strupi prve skupine naj 
zaradi njegove kratke dobe, ki je  po za
konu 5 dni, omenim TEPP, ki je  insekti
cid in istočasno akaricid tj. sredstvo proti 
številnim žuželkam in pršicam ter paj
kom. Po svojem obnašanju je  citotrop. 
Rastlina ga vsrka in baje razkroji v 2 
dneh. Vedeti pa moramo, da je  zelo stru 
pen in ga smemo rabiti kot vse ostale 
insekticide iz prve skupine le v določe
nih okoliščinah, ki so opisane pri Para- 
tliionu.

V trgovinah najdemo še mnoge druge 
pripravke. Na žalost pri mnogih ne po
znamo nevarne dobe niti natančnega ob
našanja n iti posledic za človeka. Ta veda 
je še mlada in zato v nenehnem razvoju. 
Pravilno bi bilo, da bi vsaka tovarna ob
javila na ovitku izdelka vse podatke, ki 

’ so potrebni za pravilno rabo dn varnost 
človeka tor vseh koristnih živali.

Inž. Janko Košir

umirajočemu Bratužu pesem pod oknom 
goriške bolnišnice.

Tudi on se je pridružil osvobodilni bor
bi, toda kot razsoden človek je  hitro od
kril, da se za krinko osvobodilnega boja 
pripravlja komunistična diktatura. Zato 
je podpiral pri volitvah vedno slovensko 
listo z lipovo vejico, na predzadnjih vo
litvah pa je  celo nastopil kot kandidat 
na tej listi.

Sedaj se je  njegovo življenje steklo, če
prav bi po številu let lahko še več deset
letij živel med nami. Zapustil nam je 
vzgled zvestobe slovenski besedi, pesmi 
in stvari resnične demokracije. Na doma
čem pokopališču je  našel svoj zadnji 
dom. Naj v m iru počiva. Soprogi Ljud
mili in sorodnikom izrekamo naše iskre
no sožalje.

Zapustil nas je 
naš dobri pastir

Pokojni župnik Jožko štanta

Zdrznili smo se, ko so se v petek, 3. 
julija ob sedmih zvečer nenadoma oglasili 
zvonovi pri kapelici Device Marije v Dolu. 
In nato smo zvedeli vzrok tega zvonjenja: 
zvonovi so naznanjali sm rt našega dušnega 
pastirja Jožka Štanta.

Štirinajst let je živel pokojni župnik 
med nami ter nas potrpežljivo vzgajal k 
dobremu. V Dolu je ustanovil bratovščino 
Živega rožnega venca. Pri kapelici je ume
stil zvonove. Ljubil je mladino. Silno si 
si je želel, da bi kdo od mladih postal 
duhovnik. V družbi šolskih otrok je letos 
obhajal med nami v Dolu svojo srebrno 
mašo. Rad je obiskoval bolnike in jih  
tolažil. Ves zavzet je bil za vsakoletno 
postno nabirko za lačne po svetu. Sam  
je nabral kar osem vreč blaga in ga po
slal misijonarju Ivanu Štanti na Mada
gaskar.

Sedaj je imel biti premeščen. Težko mu 
je bilo zapustiti duhovnijo Jamlje-Dol, v 
kateri je pustil toliko svojih sil. Bog mu 
je prihranil to žrtev. Ostal bo med svo
jim i ovčicami do sodnega dne.

F. Am.

★
ZA KMETOVALCE

Grozdni sukač
V aprilu in m aju se pojavijo Okoli trte  

metuljčki grozdnega sukača (tignola del- 
l'uva), ki lahko piipadajo dvesm vrstam; 
ena vrsta sukačev ima siva krila s tem
nejšimi lisami, druga pa rumena s črno 
liso. Njihove navade in škoda, ki jo  po
vzročajo, so si zelo podobne. Samice od
lagajo jajčeca na cvetne poganjke, že  v 
10 dneh se izvalijo drobne gosenice, rdeč
kaste ali zelene barve, ki obgrizejo cvetje 
in ga ovijejo s pajčevinastimi nitmi. Uni
čeno cvetje ne bo rodilo jagod in grozdi 
bodo obloženi le z redkimi jagodami. Go
senice, ki zrastejo do 10 mm dolge, se 
kmalu zabubijo v grozdu ali v razpokah 
lubja. V juliju in avgustu že izleze drugi 
rod metuljev, ki začne odlagati jajčeca na 
grozdne jagode. Ko se izvalijo mlade go
senice, prodrejo v jagode in se hranijo s 
sokom. Jagoda se naguba, porjavi, se po
suši in nanjo se naselijo razne plesni.

Proti sukačem na tr ti je  treba škropiti 
večkrat. Prvič škropimo pred cvetenjem, 
ko se je cvetni grozd odprl, cveti pa so 
še zaprti; drugič, ko so jagode debele 
kot grah. Sukače uspešno zatremo s sred
stvi, ki vsebujejo Cairbaryl (=  Sevin) kot 
so npr. Pomex, Tortrin, Nanam, As 50, 
Fruttal itd. Mešamo jih lahko z žveplom 
in drugimi fungicidi, ki ne vsebujejo ap
na. Po stopnji strupenosti spada Carba- 
ryl v drugo skupino, ki je  označena z 
ležečim križem in opozorilom »nocivo«. 
Njegova nevarna doba je  sedem dni po 
zakonu.

Lepo uspelo kulturno 
praznovanje v Štandrežu

Kot prejšnja leta smo tudi letos prire
dili kulturno poletno praznovanje na 
športnem igrišču pri cerkvi. Podobna p ra
znovanja so se sicer vršila prve dni juni
ja, letos pa smo se zakasnili predvsem 
zaradi volitev. Praznovanje je  bilo napo
vedano za 4. in 5. julij, a je  bilo prene
seno zaradi nepredvidenih ovir na nasled
njo nedeljo. Prireditev sta organizirali 
prosvetno društvo »štandrež« on Kmečko 
društvo. Športno društvo »Juventina« in 
prosvetno društvo »Oton Župančič« sta 
sodelovanje odpovedali.

Otvoritev je  bila v soboto, 11. julija zve
čer. Uvodne besede je  spregovoril pred
sednik društva dr. Damijan Paulin in na
kazal namen in program praznovanja. Sle
dil je nastop narodnozabavnega ansambla 
iz Ljubljane »Janez Jeršinovec s Planšar
ji«. Dvourni program je bil zelo pester 
in zabaven. Poleg muzike in petja je  več
krat stopil na oder humorist, ki je na po
srečen način povedal marsikatero šalo.

Nedeljski program je odprl domači 
cerkveni mešani zbor, ki je  pod vodstvom 
Maksa Debenjaka ubrano zapel dve pe
smi. Nato je  šolska mladina recitirala pe
smi in brala odlomke naših pesnikov in 
pisateljev o temi »Naši k raji v prozi in 
poeziji«. Primerne barvne slike so sprem
ljale izvajanje recitatorjev. Pesmi, ki jih 
je  zapel mladinski pevski zbor »Štandrež« 
pod vodstvom gdč. Elvire Chiabai, so 
vzbudile med številno publiko veliko odo
bravanja. Kot vsako leto so nas obiskali 
tudi »Fantje izpod Grmade«, ki so lepo 
zapeli kar pet pesmi, in s tem tudi za
ključili prvi del programa.

Osrednji del nedeljskega večera je bila 
Čehova enodejanka »Medved«, ki jo  je  v 
režiji Aleksija Pregarca izvedel dramski 
odsek prosvetnega društva »štandrež«. Na
stopajoči so podali zahtevno delo ruskega 
m ojstra doživeto in prepričljivo. Gledalci 
so pozorno sledili poteku igre in nagra
dili igralce z burnim ploskanjem. Folklor
na skupina »01ympia« iz Gorice je  z le
pimi primorskimi plesi in  s primernimi 
nošami popestrila prireditev. Mogočno je 
ob zaključku zadonela pesem moškega 
zbora »Mirko Filej« iz Gorice, ki je  pod 
vodstvom Zdravka Klanjščka zapel nekaj 
pesmi.

Oba dneva so bile v veži župnijske dvo
rane naprodaj slovenske knjige in plošče, 
za katere so se domačini zanimali in jih 
precej kupili. Deloval je  tudi dobro zalo
žen buffet z domačim vinom in prigriz
kom. Najmlajši pa tudi starejši so se 
radi mudili pri srečolovu, ki je razpola
gal z bogatimi in številnimi dobitki.

Vaščani so bili s programom zadovolj
ni, saj jim  je  praznovanje nudilo bogat 
kulturni užitek. Take prireditve so vasi 
v ponos in v vzpodbudo k nadaljnjemu 
in vsestranskemu udejstvovanju. Najbolj 
razveseljivo je  dejstvo, da je bila ravno 
mladina gonilna sila te kulturne prire
ditve. K temu je  treba še dodati izkuše
nost starejših, ki so ponovno ob tej p ri
liki pokazali veliko prizadevanja in vztraj
nosti. Ta prireditev na prostem je  bila 
posrečen zaključek bogatega celoletnega 
kulturnega delovanja v naši vasi.

Odbor za praznovanje se toplo zahva
ljuje vsem sodelavcem in udeležencem.

Prispevek za zavarovanje 
proti toči
Kmetovalec lahko zavaruje svoje pri

delke proti toči pri zavarovalnici, ki oprav
lja take posle. Zavarovalne premije, ki 
jih  zavarovanec v takem primeru plača, 
so še precej visoke. Deželna uprava je 
hotela olajšati to breme in z zakonom 
št. 22 z dne 8. junija 1970 določila pri
spevke za plačevanje zavarovalnine. Za 
m ajhna posestva ali neposredne obdelo
valce znaša prispevek do 60 %, za srednja 
posestva do 40 % in za velika posestva do 
25 % zavarovalnine. Kmečki najemniki uži
vajo isto ugodnost kot neposredni obde
lovalci.

OBVESTILA
Študijske podpore 

za agronome in veterinarje
Za akademsko leto 1970-71 je deželna 

uprava z odlokom št. 2198 z dne 8. maja 
t 1. razpisala natečaj za sledeče študijske 
podpore: dve štipendiji za diplomirane 
agronome ali veterinarje, ki naj bi se 
specializirali v živinoreji na univerzi v 
Padovi ali Piacenzi. Samo za agronome 
je možna specializacija v sirarstvu na 
kmetijski fakulteti v Piacenzi. Za izve
dence s srednjo km etijsko šolo je  predvi
den natečaj za specializacijo v živinoreji 
in sirarstvu na državnem tehničnem za
vodu »E. Zanell« v Reggio Emilia.

Prošnje na kolkovanem papirju je  tre
ba vložiti do 31. avgusta 1970 pri tajni
štvu deželnega odbora. Največja dopustna 
starost za agronome in veterinarje je 28, 
za izvedence pa 24 let. Vsa ostala poja
snila daje deželni urad za živinorejo v 
Vidmu, ul. C. Percoto 16.

štipendije za zdravnike. Pokrajinska u- 
prava v Trstu, ul. Geppa 21, je  razpisala 
natečaj za štiri štipendije, za katere se 
lahko potegujejo zdravniki, ki namerava
jo eno leto obiskovati iz študijskih name
nov bolnišnico za duševne bolezni v Trstu 
in dve štipendiji za obiskovanje središča 
za mentalno higieno v Trstu. Vsaka štipen
dija znaša 2.160.000 lir. S tarost prosilcev 
do 35 let. Prošnjo na kolkovanem papirju 
je treba nasloviti na pokrajinsko upravo 
v Trstu, kamor mora dospeti do 20. ju
lija 1970. Vse ostale informacije daje 
glavno tajništvo tržaške pokrajinske upra
ve.

Duhovne vaje za dekleta v Trstu bodo 
od 21. do 24. avgusta (in ne od 24. do 27. 
avgusta, kot smo zadnjič poročali) v Pro
vincialni hiši šolskih sester, ul. delle Doc- 
ce 34. Vodil jih bo jezuitski pater Franc 
Svoljšak iz Dravelj pri Ljubljani.

Izlet. SKPD »F. B. Sedej« iz Števerjana 
priredi v nedeljo, 26. ju lija izlet na Do
lenjsko v Slovenijo. Priporočamo mladi
ni, da se ga udeleži. Vpisujejo: Mirko 
Humar, Alojz Maraž, Zvonko Simčič in 
Edi Hlede.

DAROVI
Za sklad »Katoliškega glasa« darujejo 

somišljeniki namesto cvetja na grob pok. 
Branimirja Kum arja iz Sovodenj 5.000 lir. 

V spomin pok. župnika Jožka Štanta
daruje N. N. iz Gorice po 2.000 lir za
Alojzijevišče, Zavod sv. Družine in za 
misijone.

Namesto cvetja na grob. pok. Štefana 
Kleindiensta daruje Pavla Hvala iz Go
rice po 5.000 lir za Alojzijevišče in Zavod 
sv. Družine; članice Apostolstva molitve 
v Gorici za Alojzijevišče v isti namen
2.000 lir; v spomin pok. Kleindiensta pa 
družina Veri Leban 10.000 lir.

Lurški romarji iz Rupe in Peči darujejo 
v zalivalo za srečno vrnitev za Zavod .sv. 
Družine 4.500, za Alojzijevišče pa 4.000 lir.

Zakonca Zora in Albin B. se iskreno 
zahvaljujeta vsem dobrim ljudem, s ka
terimi sta se srečala na nepozabni božji 
poti v Lurd za vso izkazano pozornost, 
posebno pa še potrpežljivim gospem v 
kupeju ter pošiljata 1.000 lir za tiskovni 
sklad »Katoliškega glasa«.

Za Marijin dom v Rojanu: Marija Oberti
10.000 lir za obletnico smrti moža Ivana. 

Za Slovenski zavod v Rimu: N. N. 3.000
lir v počastitev pok. Adelije Rovattini.

Vsem plemenitim darovalcem Bog po
vrni, rajnim pa daj večni pokoj!

O G L A S I
Za vsak m m  višine v širini enega stolpca: 

trgovski L 70, osm rtnice L 100, več 8% 
davek na registrskem  uradu.

Odgovorni u re d n ik : msgr. dr. Fr. Močnik 
Tiska tiskarna  Budin v Gorici

Izdaja Katoliško tiskovno društvo

Z A H V A L A

Ganjena nad tolikimi izrazi sočustvovanja in ljubezni do najinega dragega brata

JOŽKA ŠTANTA
izrekava toplo zahvalo predvsem g. nadškofu, č. g. dekanu žoržu, ki nama je  tal o 
požrtvovalno nudil vso pomoč v teh težkih dneh, čč. duhovščini, pevcem, skavta i, 
župljanom iz Jamelj in Dola in vsem, ki so na kateri koli način pomagali pri po
grebu, darovali cvetje in  spremili dragega pokojnika na njegovi zadnji poti.

Stanko in Lojzka Š • ta
Štandrež, 14. julija 1970

Najbolj strupeni insekticidi


